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Ak ste po 1. októbri očakávali, 
že autá z  chodníkov odrazu 

zmiznú, asi ste sklamaní. Jednak je 
to informáciou hovorcu magistrátu 
Petra Bublu, ktorý uviedol, že „mest-
ská polícia bude počas prvých týž-
dňov riešiť neoprávnené parkovanie 
súvisiace s  touto zmenou prednostne 
napomenutím namiesto finančnej 
pokuty“. Jednak návykmi obyvateľov 
a napokon najmä tým, že v istých čas-
tiach miestni nemajú inú voľbu. 

Pozreli sme sa na dve oblasti Petr-
žalky – Ovsište a Lúky. Tá prvá nemá 
akútny problém s  parkovaním, tá 
druhá áno. V  oboch nedošlo k  vý-
raznejším zmenám. V  Ovsišti autá 
naďalej parkujú na malom námestíč-

ku pred domom na Jankolovej, hoci 
sa naň dá dostať len po chodníku 
a o sotva 30 metrov ďalej majú veľké 
parkovisko. Tam sme v pracovný deň 
o  siedmej večer narátali viac ako 20 
voľných miest. Podobne je to pred 
domom na Sklodowskej. Oproti cez 
cestu je parkovisko medzi Ternom 
a zimným štadiónom, taktiež s dvad-
siatkou voľných miest. 

Na lúkach, konkrétne na Krásno-
horskej a  Turnianskej sa zmena ani 
nedala očakávať. Mestská časť tu „za-
kreslila“ niekoľko miest na chodní-
koch. Tie však zďaleka nestačia. A tak 
miestni parkujú rovnako ako doteraz.  

Chvalabohu za zóny
Petržalka mimo parkovacích zón 

vytypovala chodníky na Turnianskej, 
Jasovskej, Budatínskej, Krásnohor-
skej a Šášovskej, na ktorých spracuje 
projekty dopravy s  cieľom umožniť 
parkovanie aj po 1. októbri, informo-
vala nás hovorkyňa Petržalky Mária 
Halašková. 

Na prvý pohľad je to šokujúco 
málo. Samospráva však v rámci Petr-
žalského parkovacieho systému už 
rok zónuje celé lokality v  mestskej 
časti, v ktorých už sú modré parkova-
cie boxy na chodníkoch vyznačené. 

Pokračovanie na strane 8

Petržalka našla po „chodníkovej novele“ lepšiu 
cestu, ako robiť projekt na každý chodník, na kto-
rom sa môže od 1. októbra parkovať. Už rok zónuje 
celé lokality. Napriek tomu máme aktuálne v našej 
mestskej časti mnoho vnútroblokov „mimo zón“, 
kde miestni celé roky parkovali, no dnes tam už 
môžu dostať pokutu. Je vôbec reálne, aby odtiaľ 
autá odrazu zmizli? Alebo tu budú mať policajti 
eldorádo?

Veľké sťahovanie áut nenastalo

Ako volila 
Petržalka?
Slnečnice sa aj v parlamentných 
voľbách vymkli spod petržalského 
priemeru.

Viete, čo je 
rodinný skauting?
Vynikajú v ňom Petržalčania  
z 13. zboru.

Obrňte 
sa trpezlivosťou
„Na budúci rok sa budete cítiť reálne 
ako na stavbe,“ upozornil starosta 
Ján Hrčka ľudí z Medveďovej 21. 
Rekonštrukcia nájomného domu je 
totiž nevyhnutná. 

Obyvateľov 
Šustekovej 
nepotešíme
Na schody v havarijnom stave pri 
zastávke MHD financie v rozpočte 
nie sú.
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Chodníková novela 
Nepovoľuje autám stáť na chodníku ani v  prípade, ak na ňom zostane 

priestor 1,5  metra pre chodcov. „Podľa našich prepočtov by Petržalka mala 
mať 60-70 percent parkovacích miest na chodníkoch vyriešených do 1. ok-
tóbra. Tých zvyšných 30-40 percent by sa malo doriešiť v prvej polovici budú-
ceho roka,“ uviedol starosta Ján Hrčka v diskusii online.

SEPTEMBER OKTÓBER

Krásnohorská
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16.10. – Háje 

Sklodowskej k  č. 3, A. 
Gwerkovej medzi č. 12-14, 
Jankolova č. 2, Medveďovej 
č. 1, Medveďovej č. 30, Ma-
mateyova č. 15, Mamateyova 
č. 12 

18.10. – Háje 
Bulíkova medzi č. 15-17, 

Blagoevova medzi č. 2-10, 
Šustekova č. 17-23, Šuste-
kova č. 1-7, Mlynarovičova 
č. 13, Mlynarovičova medzi 
č. 3-5, Lachova medzi č. 
19-21 

20.10. – Háje 
Haanova č. 11-21, Haa-

nova č. 44, Furdekova č. 1, 
Furdekova č. 2, Námestie 
hraničiarov č. 20, Námestie 
hraničiarov medzi č. 6A-8B, 
Gessayova medzi č. 13-15

23.10. - Háje 
Hrobákova č. 1, Osuského 

č. 30, Rovniankova medzi 
č. 2-6, Ambroseho medzi č. 
3-5, Romanova č. 33, Roma-
nova č. 38, Bradáčova medzi 
č. 5-6

 

25.10. – Lúky 
Brančská 11 (od Smole-

nickej 1), Tematínska 2-4, 
Starhradská 18, Holíčska 23-
25 pri KS, Holíčska 28 – pri 
KS, Smolenická 16-18, Topoľ-
čianska 1-3 na chodník oproti 
Topoľčianskej 8

27.10. – Lúky 
Šintavská 22, Budatínska 

15-27 pri stojisku polopod-
zemných kontajnerov, Buda-
tínska 37 pri KS, Budatínska 
81 (na konci slepej ulice), 

Strečnianska 11, Znievska 11, 
Znievska 40 pri kontajnero-
vom stojisku

30.10. –Lúky 
Lietavská 9 pri kontajne-

rovom stojisku, Beňadická 8 
pri kontajnerovom stojisku, 
Beňadická 19, Šášovská 6-8, 
Vyšehradská 25 na chod-
ník pri MŠ, Vyšehradská 39 
pri kontajnerovom stojisku, 
Vígľašská 9-11

03.11. - Lúky  
Jasovská 13, Krásnohorská 

7-9 pri kontajnerovom stojis-
ku, Bzovícka 10 pri kontajne-
rovom stojisku,  Jasovská 43, 
Žehrianska 4 pri kontajnero-
vom stojisku spolu s Humen-
ským nám. 8, Žltá 4 – Južné 

mesto - Zóna C, Zuzany 
Chalupovej 12 – Južné mesto 
- Zóna B 

06.11. - Dvory 
Kežmarské námestie, 

Dargovská/Nábrežná roh 
ulíc, Kopčianska č. 82, 
Očovská č. 12, Vranovská č. 
59/Vilová č. 37 na roh ulíc, 
Vilová č. 21-27, Pečnianska 
č. 9-11

08.11. - Dvory 
Bohrova/Kapicova roh ulíc, 

Pečnianska č. 25, Nobelovo 
námestie č. 7-10, Röntgenova 
č. 2-4, Röntgenova č. 18-20, 

Lenardova č. 16, Gercenova 
medzi č. 13 a 15

10.11. - Dvory  
Černyševského č. 9, Va-

vilovova č. 20-26, Pifflova č. 
1-11, Jungmannova č. 10-20, 
Farského č. 16, Wolkrova č. 
39-41, Belinského č. 15

13.11. - Dvory  
Hálova medzi č. 15 a  17, 

Ševčenkova č. 4, Ševčenkova 
č. 29, Fedinova č. 20, Andru-
sovova medzi č. 3 a 5, Tupo-
levova medzi č. 14 a 16, Mar-
kova č. 9

(mh)

Slovo  
šéfredaktorky

Naopak, ukazuje, že vie  
Jediný petržalský poslanec, 
ktorý uspel v nedávnych par-
lamentných voľbách, Michal 
Sabo, na poslednom miest-
nom zastupiteľstve zdô-
vodnil, prečo nehlasoval za 
kúpu tenisového areálu pri 
Draždiaku: „Nezahlasoval 
som preto, že som presved-
čený, že neviete veci spra-
vovať,“ adresoval starostovi 
Jánovi Hrčkovi.
Možno to bolo aj emóciami 
vyšpičkovanou diskusiou 
o  tom, či predlžovať alebo 
nepredlžovať nájmy teniso-
vým školám na pozemkoch 
mestskej časti. (str. 4). Pretože 
objektívne, úrad ukazuje, že 
spravovať veci dokáže. Ešte 
pred troma rokmi sa 700 detí 
nevedelo v  septembri dostať 
do škôlky, dnes to už nie je 
téma. Desiatky rokov sa do 
nájomného domu na Med-
veďovej neinvestovalo, teraz 
ho čaká obnova za tri milióny 
eur (str. 10). Samospráva do-
kázala získať externé financie 
na plaváreň na Pankúchovej 
(str. 11), vedľa sa stavia nová 
športová hala, ktorá tiež 
nezaťaží rozpočet. Témou 
posledných dní bola chodní-
ková novela (str. 8-9) a nebyť 
toho, že Petržalka spustila 
vlastný parkovací systém 
a zónuje celé lokality, nemali 
by sme dnes v  Petržalke vy-
značených 20-tisíc legálnych 
boxov. Takže tenisového are-
álu spravovanému mestskou 
časťou, myslím, pokojne mô-
žeme dať šancu.
 Ingrid Jarunková

S A M O S P R ÁVAS A M O S P R ÁVA

ZUBNÁ AMBULANCIA 
AMBULANCIA 

STOMATOCHIRURGIE 
A IMPLANTOLÓGIE

ZUBNÁ POHOTOVOSŤ
oznamuje zmenu pracovnej 

doby od 15-21h
OŠETRÍME KAŽDÉHO, KTO NÁM ZAVOLÁ 

0905662407 
STROMOVÁ16, BA KRAMÁRE

VÝKUP
0902 168 083

www.HORINKA.sk

M I N C E

MVDr. Marián Reichwalder
MVDr. Vladimír Ziman

V  Bratislave bola celková 
účasť 74,12 percenta (ce-

loslovenská 68, 51 percenta). 
Najvyššia v  Čunove (83,98), 
najnižšia vo Vrakuni (68,69). 
Zo zapísaných 376  815 voli-
čov prišlo voliť 279  301. PS 
volilo 33,95 percenta voličov 
(93 835), Smer SD – 17, 49 (48 
341), SaS - 13,78 (38 091), Hlas 
-SD – 9,36 (25  893). Žiadna 
ďalšia strana by sa v Bratislave 
do parlamentu nedostala. 

Volebná účasť v  parla-

mentných voľbách v  Petržal-
ke bola vyššia ako pred tro-
ma rokmi – 71, 62 percenta 
( oproti roku 2020 – 64,99). 
Zapísaných však bolo až 
o  15  181 menej voličov. Vy-
plýva z  toho, že v  roku 2020 
prišlo v  Petržalke voliť viac 
ľudí (69 208) ako v roku 2023 
(65  388). Tento rok bolo ne-
platných až 899 hlasov!

Čo sa týka pridelených hla-
sov, Petržalka v podstate ko-
píruje mesto. PS v našej mest-

skej časti získalo 3 0 , 4 6 
percent, Smer-SD 19,22, SaS 
12,55 a  Hlas-SD 10,51 per-
centa. Voľbou sa významne 
líšia len okrsky v  Slnečni-
ciach. V Zóne mesto volilo PS 
až 48, 52 percenta miestnych, 
SaS 18,86, Smer – SD – 6,77 
a  Hlas – SD – 6,38 percent 
voličov. Podobne sú na tom 
Viladomy. PS tu volilo až 
49,68 percenta, SaS – 18,51, 
Smer – SD - 9,30, Hlas – SD 
– 7,11 percenta. 

Zbavte sa odpadu
Kontajnery na objemný odpad budú od 16. 
októbra do 13. novembra, vždy v pondelky, 
stredy a piatky od 12:00 do 18:00 pristavené 
postupne v 84 lokalitách Petržalky, vráta-
ne Slnečníc. Koncom októbra bude možné 
odovzdať aj škodlivý odpad, a to v sobotu 28. 
októbra od 10:30 do 12:30 na Ovsištskom 
námestí 1.

Najkvalitnejšia
pizza v Bratislave

Burgre, steaky,
lokálne špeciality

Čapované
pivá Svijany

Otvorili sme pre Vás novú pobočku
Pizza Carla Pub Ovsište

P U B
Pizza Carla

Otvorené
Utorok - Nedeľa 11:00 - 23:00

Kde nás nájdete
Ovsištské námestie 1, Petržalka

pizzacarla.sk
...viac ako len pizza

Živé prenosy
(Premier League, La liga,
Liga majstrov …)

Ako volila Petržalka?
Slnečnice sa aj v parlamentných voľbách vymkli spod petr-
žalského priemeru. Hoci aj v Petržalke zvíťazilo Progresívne 
Slovensko, v Slnečniciach so zdrvujúcou prevahou.

Spomedzi 35 petržalských 
poslancov kandidovalo do 
parlamentu 11. Úspešný bol 
len Michal Sabo (PS) s 37 275 
platnými hlasmi. Kandidoval 
zo 17. miesta, po zohľadne-
ní prednostného hlasovania 
skončil medzi kandidátmi PS 
na ôsmom. Michal Sabo je aj 
župným a  mestským poslan-
com.

Do parlamentu sa nedosta-
li Polat Elalmis (SaS), Milan 
Vetrák (OĽANO), Gréta Gre-
gorová (PS), Michal Kubiský 
(SaS), Peter Lošonský (PS), 
Adam Pekár (PS), Milan Po-
lešenský (PS), Adam Sarlós 
(PS), Richard Vilkus (SaS), 
Pavol Záhradný (SaS).  (pn)

foto: in
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Už pri Správe o  plnení 
rozpočtu zazneli vý-

čitky niekoľkých poslancov 
smerom k  starostovi Jánovi 
Hrčkovi, že ich úrad neinfor-
muje o  zmenách a  oni chcú 
byť účastní. Jeden z poslancov 
na margo investičného plánu 
skonštatoval, že úrad nehľadá 
spôsob ako niečo spraviť, ale 
ako to nespraviť. Hovorilo sa 
najmä o  (ne)vybudovaní plá-
novaného psieho parku na 
Budatínskej. Z  toho pre zvý-
šené náklady zišlo, rovnako 
ako z revitalizácie športoviska 
vnútrobloku Budatínska, kde 
sa zistilo, že „nanesenie farby 
na plochy nerieši obnovu. Je 
nevyhnutné sanovať asfalt, 
opraviť oplotenie, najmä 
spodnú časť, realizovať synte-
tický povrch na hracie plochy, 
obnoviť vybavenie športovísk, 
koše, bránky, čo si vyžaduje 
investíciu cca 120 – 150-tisíc 
eur“. Ján Hrčka sa napokon 
vyjadril, že zabezpečí, aby sa 
informácie o  pripravovaných 
zmenách rozpočtu k  poslan-
com dostávali. 

Starosta sa od poslancov 
dočkal kritiky aj za chodní-
ky, kde „nejde o  opravy, ale 
výmenu asfaltu“. Znova, 
ako už mnohokrát predtým, 
vysvetľoval, že mestská časť 
robí rovnaké práce o  dve 
tretiny lacnejšie a  je to je-
diná cesta, ktorú vidí, ak sa 
nemajú chodníky obnovovať 
sto rokov. Súhlasil však, že 
v  Petržalke máme chodníky, 
ktoré treba opraviť komplet, 
je rozhodnutý také vytypovať 
a  zohnať na ne financovanie 
z iných zdrojov ako z rozpoč-
tu, keďže je to drahé. 

Poslanci schválili návrh 
Zdenka Peka na zverenie 
pozemku a  obstaranie kra-
jinno-architektonickej štúdie 
pre Humenské námestie. 

KZP si zachová právnu 
formu rozpočtovej organizá-
cie a  súčasne status kultúr-

no-osvetového zariadenia, 
tak ako doposiaľ. „Bude sa 
robiť verejné vypočutie kan-
didátov, potom si starosta 
vyberie, kto bude štatutá-
rom KZP,“ uviedol Ján Hrčka 
s tým, že to bude jeho zodpo-
vednosť. 

Podnikanie na majetku 
mestskej časti?

Napätie vyvrcholilo počas 
vystúpenia občanov. Najskôr, 
z čoho vznikol problém: Úrad 
sa zrejme snaží šetriť a nakla-
dať s  verejnými financiami 
hospodárne, a  tak sa pozrel 
na zmluvy, ktoré má uzatvo-
rené na svoje pozemky, ne-
bytové priestory a  pod. Ako 
uviedol starosta, ide o  214 
subjektov. V  136 nebytových 
priestoroch je 98 zmlúv uza-
tvorených na dobu určitú a 48 
na dobu neurčitú. Osem bolo 

k  31.12.2023 vypovedaných. 
Dôvod? Viaceré tieto subjekty 
majú nájmy, ktoré sa nemenili 
aj 15 rokov, za meter štvor-
cový platia 4-13 eur, hoci trh 
je dnes niekde úplne inde. 
Navyše sa starostovi nepáči, 
že niektoré subjekty v rozpo-
re so zmluvou priestor ďalej 
prenajímali, za nájom do-
stávali takú sumu, akú platili 
mestskej časti, takže priestory 
užívali vlastne zadarmo. „Ne-
súhlasím, že takto sa má hos-
podáriť s majetkom mestskej 
časti,“ uviedol na zastupiteľ-
stve starosta. Toto dáva úplnú 
logiku. Lenže...

Počas vystúpenia občanov 
požiadali o  slovo aj tenisové 
školy. Jedna z  nich, Proset, 
funguje v Petržalke 24 rokov. 
Tvrdia, že v lete sa dozvedeli, 
že nebudú mať predĺžený ná-
jom. Vyčítali úradu, že s nimi 
nekomunikuje a  zaujímalo 
ich, prečo o ich nájme rozho-
dol úrad a nie poslanci hlaso-
vaním (nie je povinnosť úra-
du, pozn. red.). „Prečo chcete 
zrušiť športové centrum, ktoré 
je funkčné?“ pýtali sa. „Preto-
že je to športovisko a majetok 
mestskej časti. Máte kluby, 
ktorým to ďalej prenajímate, 
podnikáte na tenisových kur-
toch, prečo by to mestská časť 
mala robiť cez vás?“ reagoval 
starosta.

Úradu sa nájomcovia pýta-
li aj, či má pripravený nejaký 
projekt fungovania. „Viete 
vôbec o problematike tenisu? 

S A M O S P R ÁVA

Vymeníme váš
starý byt za nový
Presťahujte sa do energeticky úsporného bytu
v príjemnejšej lokalite.

Pozrite si ponuku bytov na našej stránke.

Snívate o novom bývaní?
Využite túto špeciálnu ponuku.

100-členný cigánsky  
orchester z Budapešti

info: 0907 734 300

3. 12. 2023 

NTC aréna
hostia:                                         Bangó Margit 19:00

predpredaj: ticketportal.sk, 0948 339 876 
  Agentúra Kováčová - tel.: 02 52 49 13 78

100-clenny-inzerat-petrzalske-122x65mm.qxp  27/09/2023  19:16  Page 1

Nielen petržalskí poslanci  
sa sťažovali, že s nimi úrad nekomunikuje

Na septembrovom 
miestnom zastu-
piteľstve bolo od 

začiatku cítiť napä-
tie, ktoré vyvrcholilo 

vystúpením obča-
nov. 

Financovanie centra, finanč-
ný rozpočet, ako sa trénuje te-
nis, ako tam pritiahnuť ľudí? 
V čom to bude Petržalka ro-
biť lepšie, ako to robíme my?“ 
Tvrdili, že koniec nájmu bude 
znamenať aj koniec klubu. 
(Starosta sa ohradil, že kluby 
nevyhadzuje.) A  napokon 
apelovali na ľudskosť. Prídu 
o  to, čo budovali celý život. 
(Vo väčšine zmlúv stojí, že 
po skončení nájmu si nemôže 
žiaden nájomca nárokovať na 
náhradu investícií.) Keď Peter 
Kratochvíla z Tenisového klu-
bu Petržalka hovoril detaily 
svojho 30-ročného fungo-
vania, ako na turnajoch robí 
všetko od upratovača po or-
ganizátora, ako založil vlastný 
dom, aby mohol klub rozvíjať, 
že komerčný klub bude zna-
menať úbytok detí, a pýtal sa, 
čo robí na Dudovej zle a že je 
ochotný to napraviť, pohlo to 
aj mnohými poslancami. 

Padol nápad na zvýšenie 
nájmu, ak sú kluby úspešné, 
zopakovala sa kritika komu-
nikácie starostu a  poslanec 
Zdenko Pek navrhol, aby sa-
mospráva dala klubom čas 
a  sama si prevádzkovanie 
tenisových kurtov najskôr 
vyskúšala v  Slávii, ktorú ku-
puje pri Draždiaku (viac na 
str. 11). „Urobím všetko preto, 
aby sme našli spôsob. Budem 
chcieť mať prehľad o tom, ako 
funguje náš majetok, komu 
a  za koľko sa prenajíma. Ak 
s  tým budú nájomcovia sú-
hlasiť, dáme nejaké prechod-
né obdobie, a  potom sa roz-
hodneme ako ďalej,“ reagoval 
Ján Hrčka a  pripustil, že for-
ma odkomunikovania nebola 
najvhodnejšia. Nájsť počas 
sporu kompromis a  priznať 
svoj diel pochybenia v  inak 
dobrom zámere, sa cení. 

Mestská časť nastúpila na 
jasnú cestu – robiť vo vlastnej 
réžii všetko, na čo má kapacity 
a schopnosti. Starosta už teraz 
upozornil, že v roku 2026 kon-
čia prenájmy dvoch telocviční 
– na Znievskej a  Wolkrovej 
- a on ich neplánuje predĺžiť. 
Kluby budú pokračovať, ale 
prevádzkovať telocvične chce 
mestská časť. (in)

foto: MČ Petržalka

Predstaviteľov tenisových škôl šokoval nepredĺžený nájom. Napokon sa kompromis 
našiel.

➤
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Začnem rovno uprostred. 
V klubovni na Ambrose-

ho sa raz do týždňa stretávajú 
družiny 5-8 detí, ktorých ve-
die ich radca – tínedžer. Ne-
raz len 14-15-ročný radca do-
káže každý týždeň vytvoriť pre 
mladších ´družinovku´, ktorá 
ich zaujme a  prinesie aj čosi 
do života - úlohy, kvízy, hry, 
lúštenie šifier, prvá pomoc, 
viazanie uzlov... Hospodári so 
zverenými peniazmi, keď sa 

ide do tábora, organizuje spo-
ločný víkendový výlet od kúpy 
lístkov na vlak až po program. 
Deti „vychovávajú príkladom“ 
iné deti a obe skupiny to baví. 
To sa mi zdá úžasné. 

Priznávam sa Pavlovi Náthe-
rovi, že som na naše stretnutie 
šla s obavou, či sa skauting ešte 
vôbec hodí do dnešnej doby. 
„Áno, organizácia vznikla 
pred 110 rokmi, ale nemáme 
problém robiť s  deťmi to, čo 

ich práve teraz baví,“ hovorí 
mi. Skauting vraj zďaleka nie 
je len o  tom, že brezová kôra 
horí aj mokrá alebo o  viazaní 
uzlov. „Keď príde dieťa, ktoré 
rado fotí alebo robí interneto-
vé stránky, dáme mu priestor, 
veď tým pomôže aj ostatným. 
Chce hrať futbal, frisbee, loziť 
po skalách, chodiť na kajaky 
do lodenice? Aj to u nás nájde.“ 
S bonusom, že pri tom priro-
dzene rozvíja schopnosti ako 
pomáhať iným, pracovitosť, 
cieľavedomosť a  zodpoved-
nosť. Komunita v ňom pestuje 

vzťah k sebe, vzťah k druhým 
a  vzťah k  Bohu. Nezáleží na 
tom k  akému, medzi skautmi 
môžu pokojne pobehovať aj 
malí budhisti. 

Najlepšia vec, ktorá 
mi prišla do života 

13. zbor skautov Bratisla-
va-Petržalka, ktorý funguje 
od roku 1999 (predtým to 
bol od roku 1992 chlapčenský 
oddiel, pozn.red.) má osem 
družín v  dvoch oddieloch. 
Dokopy tvoria vyše stočlen-
nú komunitu. V  skautskej 
organizácii, ktorá dnes na 
Slovensku združuje zhruba 7 
900 členov, však Petržalčania 
vynikajú rozbehnutím rodin-
ného skautingu.

„Skauting je tá najlepšia 
vec, ktorá mi prišla do  živo-
ta,“ hovorí Pavol Náther, kto-
rý v  skautingu začínal pred 
27 rokmi. Ako 6-ročného ho 
k nemu v roku 1995 priviedol 
brat. „Získal som tu kama-
rátov na celý život. A  hoci 
sme mnohí načas pred skau-
tingom uprednostnili prácu 
a rodinu, pred piatimi rokmi 
sme sa vrátili. Už ako rodičia. 
Tak vznikol v našom zbore ro-
dinný skauting.“

Aktuálne združuje 16 ro-
dín, v  každej je minimálne 
jeden skaut, ktorý kedysi 
v Petržalke začínal. „Často sú 
skauti v rodine aj dvaja, pre-
tože keď chodíte na skauting 
15 rokov, je veľká šanca, že 
si tam nájdete aj životného 
partnera. Naše deti majú od 
0 do 10 rokov a aj my si robí-
me cez týždeň ´družinovky´, 

S P O L O Č N O S ŤS P O L O Č N O S Ť

HRAČKÁRSTVO A POŽIČOVŇA HRAČIEK

www. .sk

 Strečnianska 9, Bratislava V

 DREVENÉ HRAČKY  KNIHY PRE DETI  KREATÍVNE SADY  AKTIVITY ZOŠITY

„Skauti sú tí, čo majú bobríkov?“ pýtam 
sa značne neinformovane a na tvári Pavla 
„Tutiho“ Náthera vyvolám úsmev. Na túto 

otázku je zvyknutý. „Áno, skauti majú aj 
bobríkov, ale nie je to na skautingu zďaleka 

tá najdôležitejšia vec.“

kamarátov, aj keď sa nepoznáte
Skauting z vás robí

Skauting je v  pomere 
k dnešným detským krúžkom 
lacný, dostupný pre všetkých. 
Ročné členské je 13. zbore 
len 30 eur na celý rok, sociál-
ne prípady platia dokonca len 
symbolické euro. Letný tábor 
dokážu zrealizovať za 10 eur 
na deň! Prijímajú ešte nových 
členov?

„Záujem detí je, len tzv. 
radcovia, teda tínedžeri, ktorí 
vedú družiny sa dnes hľadajú 
ťažšie. A  oni sú kľúčoví,“ vy-
svetľuje Pavol Náther a hovorí, 
že puberta je kritická. Kedysi 
to z  ôsmich skautov dotiah-
lo až do dospelosti päť, dnes 
v priemere dvaja. „Náš zboro-
vý problém je navyše ten, že 
všetci, ktorí s nami boli za po-

sledné roky odmalička, v  de-
vätnástich rokoch odchádzajú 
študovať do zahraničia. Teraz 
máme tri šikovné dievčatá 
a scenár sa opakuje. Na jednej 
strane je to dobré. Myslím, že 

aj vďaka skautingu sú cieľave-
domejší, na druhej strane je to 
pre zbor strata. V Petržalke sú 
však tri ďalšie skautské zbory, 
takže záujemcovia o skauting 
majú viacero možností.“ 

Kaplnka bude potrebovať 
ďalšie financie, jej vnútro 

je nezreštaurované, čo budú 
stáť zhruba 15-tisíc eur, úpra-
va okolia ďalších 20-tisíc eur. 

Na slávnostnom požehna-
ní obnovenej kaplnky, sme 
sa architekta Klementa Trizul-
jaka pýtali, ako upravili pro-
jekt sanktuária, voči ktorému 
bolo na verejnej prezentácii 
viacero výhrad. Reagoval, 
že zredukovaný bude počet 
lavičiek (pôvodne 59,pozn. 
red.),v zadnej časti bude sto-
lík, sedenie a cyklostojany pre 
verejnosť a živý plot nahradia 
kríky. „Považujú za dôležité, 
aby bol priestor uzatvorený, 
ale po verejnom prerokova-
ní sme zľavili a  vymenili živý 
plot za kríky, ktoré budú na-
sadené aj od cesty, aby bol 
areál nejakým spôsobom 
ohraničený.“ Petržalský posla-
nec Milan Vetrák dodal, že pri-
budne aj informačná tabuľa 
a  pôvodne navrhnuté tuje 
okolo kaplnky nebudú. Bude 
sa musieť zrejme vyrúbať je-
den strom, nasadia však zaň 
tri nové. „Druhá etapa by sa 
mala zrealizovať na budúci 

rok.“ Potom bude nasledovať 
špecifická tretia etapa – na-
vrhovaná Krížová cesta. „Ešte 
nie je jasné, ako presne bude 
vyzerať, navyše z  verejných 
zdrojov bude ťažšie na ňu 
získať peniaze. Zvažujeme, že 
sa bude financovať donormi, 
niekto napríklad zaplatí jed-
no zastavenie,“ uviedol.

Zodpovednosť za údržbu 
okolia kaplnky je dnes na 
ľuďoch z  farnosti Daliborko. 
V  budúcnosti ju má prebrať 
farnosť na Mamateyovej. (in)

foto: in

Záujem väčší ako dokážu uspokojiť

Aj okolie sa zmení

V klubovni na Ambroseho 13 sa stretávajú dva zo  
štyroch petržalských skautských zborov. Strieda sa tu  
12 družín po 8 detí. Priestor prenajatý od mestskej časti 
je teda využitý na maximum.

Na rekonštrukciu kapln-
ky schválili pôvodne mest-
skí poslanci 40-tisíc eur. 
Nezačala však včas, a hoci 
došlo k zmene zákona 
o rozpočtových pravidlách 
samosprávy, farnosť musela 
mestu väčšinu financií 
vrátiť. 

„Keď príde dieťa, ktoré rado fotí alebo robí internetové 
stránky, dáme mu priestor, veď tým pomôže aj ostatným. 
Chce hrať futbal, frisbee, loziť po skalách, chodiť na kajaky 
do lodenice? Aj to u nás nájde.“

cez víkend chodíme na výle-
ty, na jeseň, v  zime a  najmä 
v lete do tábora.“ 

Keď Pavol Náther rozpráva, 
ako funguje skautský tábor, 
na ktorom sa zíde 30 dospe-
lých a 70 detí, opäť žasnem.  

Stanové kruhy sú dva. 
Jeden pre skautov od 6 do 
18 rokov, jeden pre dospe-
lých a  ich menšie deti. Obe 
skupiny majú vlastný oheň, 
vlastný program, spoločná je 
len kuchyňa a jedáleň, kde sa 
striedajú pri príprave jedla. 
Takže, nie je nič výnimoč-
né vidieť 4-5-ročné dieťa, 
ktoré si vie nožom odkrojiť 
chlieb, pomáha šúpať zemia-
ky, 3-ročný syn Pavla Náthera 
dostal na tretie narodeniny 

sekerku a  vraj to bol preňho 
ten najlepší darček. Aj naj-
menší, 6-roční skauti – vĺča-
tá, vedia, že do tábora idú 
bez rodičov, sami si umývajú 
svoj riad, keď si zašpinia veci, 
operú si ich v  potoku a  po-
važujú za normálne, že v típí 
majú svoje veci upratané. „Ak 
nie, vedia, že dostanú nejaký 
trest,“ dodá s úsmevom. 

A  čo robia dospelí, kým 
skauti napríklad po dedine 
plnia výzvu: Ponúkni človeku 
pomoc? „Máme z detstva toľ-
ko spoločných zážitkov, že sa 
vždy máme o čom rozprávať,“ 
smeje sa Pavol Náther a  do-
dáva, že ´skautovali´ ako deti 
a  skautingom žijú naďalej aj 
tak, že doňho zasväcujú svo-

jich malých potomkov ešte 
skôr, ako vstúpia do svojej 
prvej družiny.

Pavol Náther hovorí 
o skautingu ako o súčasti svoj-
ho života. Vďaka nemu vraj 
dokáže v živote zvládať aj krí-
zové situácie a keďže platí, že 
skauting z vás robí kamarátov 
aj keď sa nepoznáte, uľahčuje 
mu aj prácu rozhlasového re-
daktora a  spríjemňuje život. 
Napríklad v zahraničí. „Skaut 
ti pomôže s  ubytovaním 
a  urobí prehliadku mesta. 
Napokon, aj našu petržalskú 
klubovňu cez leto navštívili 
skauti z rôznych krajín Euró-
py,“ dodáva.  

(in)
foto: archív skautov

Kaplnka sv. Kríža v sta-
rohájskom lesíku má 
za sebou prvú etapu 

rekonštrukcie, úprava 
okolia na sanktuárium 

má prísť na rad na 
budúci rok.

Čo prekážalo 
komunistom na 
skautingu? 
„Vedel zorganizovať masu 
ľudí. To bolo nebezpečné. 
A  skauti sú v  tom dobrí,“ 
hovorí Pavol Náther o  dô-
vodoch, prečo bol skauting 
do roku 1989 zakázaný. 
„Aj počas 2. svetovej vojny 
skauti pomáhali v  odboji, 
počas pandémie zas rozná-
šali jedlo pre seniorov a  šili 
rúška, vznikla tzv. skautská 
služba, ktorá združovala 
stovku mladých ľudí. Po za-
čatí vojny na Ukrajine boli 
skauti medzi prvými, ktorí 
šli organizovať pomoc na 
hraniciach.“ V  Asistenčnom 
centre Bottova pre ukrajin-
ských odídencov organizujú 
dobrovoľníkov takisto skauti. 
Neprehliadnuteľní sú v  de-
cembri, keď roznášajú bet-
lehemské svetlo. Vtedy ich 
vidíte aj v typickej rovnošate 
s  neodmysliteľnou špeciál-
ne uviazanou šatkou. Tá je, 
mimochodom, poznávacím 
znakom skautov na celom 
svete.  

Pavol Náther s rodinou pri stožiari. „Ce-
remoniál“ vyťahovania štátnej vlajky robia 

v letnom tábore každé ráno. Poctu vztyčo-
vať vlajku má vždy niekto iný.

➤

➤

➤



8 • 13. 10. 2023 PETRŽALSKÉ NOVINY PETRŽALSKÉ NOVINY 13. 10. 2023 • 9

Pokračovanie zo strany 1
A povedzme si, chvalabohu 

za tieto zóny, inak by sa mo-
toristi v  Petržalke po 1. ok-
tóbri nedoplatili. 

Mestská časť by totiž ne-
dokázala „sprocesovať“ zvlášť 
každý chodník, na ktorom by 
sa mohlo parkovať. 

A  to napriek tomu, že 
samosprávy dostali od 
poslancov parlamentu nad-
čas, (od marca minulého 
roka,pozn. red.), pripraviť 
sa na zmenu.  

Povoľovací proces doprav-
ného značenia na miestnych 
pozemných komunikáciách 
je totiž zložitejší proces. „Na 
to, aby ste mohli mať do-
pravné značenie, potrebuje-
te mať najskôr spracovaný 
projekt organizácie dopravy,“ 
vysvetľuje vedúci referátu 
statickej dopravy miestneho 
úradu  Andrej Árva s  dodat-

kom, že projektanti sú dnes 
´nedostatkový tovar´. „Návrh 
riešenia dopravy spolu s  do-
pravným značením dávate 
následne na vyjadrenie Kraj-
skému dopravnému inšpekto-
rátu. Keď získate stanovisko 
KDI, projekt smeruje na ko-
misiu cestného správneho or-
gánu na hlavnom meste. Až 
„po schválení“ – určení do-
pravného značenia - sa môže 
začať realizácia.“  

Ešte komplikovanejšie to 
je, ak ide o celé zóny. Napriek 
tomu dokázala Petržalka za-
zónovať (parkovať sa môže 
len na vyznačených miestach, 
pozn.red.) Dvory 1, 2, 3 (uli-
ce Andrusovova, Belinského, 
Fedinova, Hálova, Kolmá, 
Ondreja Štefanka, Prokofie-
vova, Ševčenkova, Švabin-
ského); Starú Petržalku (ulice 
Vranovská, Vilová, Očovská 
a  Dubnická), Lúky 6 (ulice 

Starhradská a  Tematínska), 
Háje 1 - Sever (ulice Ges-

sayova, Osuského, Námestie 
hraničiarov). „Ideálne do 
konca roka, najneskôr do júla 
2024, plánujeme bezplatné 
rezidentské parkovacie zóny 
spustiť aj v Hájoch 1 - Juh a vo 
všetkých častiach Lúk (1 -5, 
7, 8),“ informovala nás Mária 
Halašková s  tým, že v každej 
zóne sa snažia vyznačiť ma-
ximálny počet parkovacích 
boxov, a to aj na chodníkoch, 
ak tým nie sú obmedzení ale-
bo ohrození chodci.

Chybičkou krásy týchto 
zón je, že Petržalka môže 
zazónovať len tie ulice, kto-
ré má v správe. Hlavné ťahy, 
po ktorých chodí MHD, má 
v  správe hlavné mesto. Prá-
ve na nich potom parkujú 

autá, ktoré boli vyhnané zo 
zóny. Často obsadia jeden 
jazdný pruh, keď vychádzate 
z bočnej cesty, ulica je nepre-
hľadná. „Tieto hlavné cesty 
zostávajú zatiaľ neporieše-
né,“ priznáva Andrej Árva. 
„Je však snahou magistrátu 
a  mestskej časti, regulovať 
parkovanie aj na hlavných 
ťahoch v  správe mesta.“ Po 
1. októbri sa zrejme veľká 
časť parkujúcich presunie 
práve sem. Podľa starostu 
Jána Hrčku napríklad na Bu-
datínskej mala mestská časť 
prisľúbené od magistrátu, 
že najneskôr do konca tohto 
roka zareguluje parkovanie 
na magistrátnej ceste v  pro-
spech rezidentov. 

D O P R AVAD O P R AVA

Meg Williamsová. Maggie Lit-
tletonová. Melody Wildová. 
Rôzne mená, tá istá osoba – 
v závislosti od mesta a vytýče-
ného cieľa. Je to podvodníčka, 
ktorá vymaže svoje skutočné 
ja, aby sa stala tým, kým potre-
buje. Raz študentkou vysokej 
školy, potom životnou koučkou 
alebo realitnou agentkou. Nič 
na nej nie je pravdivé. Votrie 
sa vám do priazne a bude vám 
hovoriť presne to, čo potrebuje-
te počuť, a než s vami skončí, 
o všetko vás pripraví.

Pokračovanie románu Vlčí brloh 
sa vracia do pompejského lupa-
nária, kde osudy žien dlhé stá-
ročia zostávali v tieni nezáujmu 
a zabudnutia. Amare sa podarilo 
uniknúť osudu otrokyne v naj-
známejšom pompejskom ne-
vestinci a získať patróna. Teraz 
jej život závisí od náklonnosti 
muža, ktorého možno nepozná 
tak dobre, ako si myslela. Spo-
mienky na Vlčí brloh ju mátajú 
v snoch a nezabudla ani na pria-
teľky, ktoré musela opustiť. A čo 
je horšie, prenasleduje ju muž, 
ktorému kedysi patrila.

Človek by mal veriť snom. Vysnívať 
si cieľ, aj keď zdanlivo neuskutočni-
teľný, a urobiť všetko preto, aby sa 
mu raz splnil. V najnovšom príbehu 
Adriany Macháčovej však Kristína, 
jedna z hlavných postáv, tvrdí, že 
nikdy nikomu nezaželá, aby sa mu 
splnil jeho sen. Prečo? Čo je na 
snívaní zlé? Autorka na spletitých 
príbehoch piatich žien pripomína 
čitateľom známe pravdy: „nesúď 
a nebudeš súdený“ a „všetko môže 
byť inak“. Macháčovej hrdinky 
uviazli vo zvláštnom prostredí pod 
čiernou zemou s pocitmi hnevu, 
smútku, bolesti a pomsty.

Peter Steinhübel, ktorý patril 
medzi prvých slovenských 
bosov, síce nevystupuje v tejto 
knihe, no ak by sa dožil dneška, 
bol by spokojný, ako zločin roz-
kvitol a mafia slušne a transpa-
rentne riadi štát. Peter Šloser 
v šiestej detektívke opäť otvorí 
trinástu komnatu a prevedie 
nás nepoznaným svetom po-
licajného zákulisia a zločinu, 
s ktorým tridsať rokov aktívne 
bojoval.

Juraj Retka, ktorého kamará-
ti – a v istej chvíli celé Slovensko 
– poznajú ako Jerryho, sa na 
svet túži pozerať z výšky. Rešpekt 
okolia, silná partia, veľa peňazí. 
Nikto mu nič z toho nedaroval, 
všetko si musel vyvzdorovať. Aj za 
cenu kompromisov so svedomím. 
Z takej výšky sa ľahko padá. Ťažšie 
sa hľadá odpoveď, ako ďalej. Je 
lepšie ujsť alebo zostať a čeliť vlast-
ným rozhodnutiam? Jerry nevie, 
váha. Možno až pridlho na to, aby 
to ešte dokázal rozhodnúť sám.

Julie Clark: 
Pavučina klamstiev 

Elodie Harper: 
Dom so zlatými 

dverami 

Adriana Macháčová: 
S tvárou do neba 

Peter Šloser: 
Profesori zločinu

Radoslav Procházka: 
Domov 

na juhovýchod

A čo ostatné časti Petržal-
ky?

Mieru frustrácie má 
v rukách mestská 
polícia

Dvory 4 už vyše poldruha 
roka fungujú v  rámci celo-
mestskej parkovacej politiky 
PAAS. Od 25. septembra sa 
k  PAAS pripojili aj lokali-
ty Dvory 5, 6 a  severná časť 
Hájov 2 – Šustekova. Tam 
sa môže takisto parkovať len 
na vyznačených miestach, 
vrátane chodníkov. „V Starej 
Petržalke, vo zvyšku Hájov 
2 a  v Hájoch 3 plánuje ma-
gistrát spustiť PAAS v rokoch 
2024 a  2025, preto parko-
vacie zóny v  týchto častiach 
miestny úrad rozširovať ne-
plánuje,“ konštatuje Mária 
Halašková. 

Tieto časti si teda musia 
počkať na PAAS, situácia 
s parkovaním na chodníkoch 
tam však zďaleka nie je taká 
akútna ako na nezazónova-

ných Lúkach. „Aj preto sme 
práve tam identifikovali 
chodníky, na ktorých by sa 
dalo vyznačiť parkovanie, 
a  teda umožniť parkovať 
na nich po 1. októbri 2023. 
Aj tu sme však narazili na 
limity,“ hovorí Andrej Árva, 
pričom dodáva, že samo-
správa má snahu pomôcť, 
ale počet miest, ktoré takto 
vytvorila, nie je veľký. „Na 
Turnianskej si ľudia zvykli 
na šikmé parkovanie, lenže 
to by nikto nepovolil. Musí 
tam byť pozdĺžne, a tým po-
čet parkovacích miest klesne. 
Ľudia nebudú nadšení, ale 
nejaké miesta zostanú. Zato 
len o kúsok ďalej za domom 
je vnútroblok, kde autá par-
kovali roky, ale po 1. októbri 
už nemôžu. Tento priestor 
nemá dopravné riešenie.“ 
V tejto časti Petržalky sú ale 
parkovacie plochy, ktoré nie 
sú vyťažené na maximum 
a  sú v pešej dostupnosti cca 
do 5 minút – napríklad par-

koviská na Humenskom ná-
mestí, parkoviská na Jasov-
skej ulici, alebo Park and 
Ride parkovisko PAAS na 
Jasovskej.

Problémových miest je 
však v  Petržalke viac. Naprí-
klad na Námestí hraničia-
rov je parcela evidovaná ako 
ihrisko. Preklasifikovanie je 
zdĺhavý proces, nehovoriac 
o  finančnom krytí po zmene 
na parkovisko. Na ilustráciu 
– do parkoviska na Osuské-
ho investuje samospráva vyše 
300-tisíc eur...

Na chodníkovú novelu, 
o  ktorej zahlasovali parla-
mentní poslanci bez toho, 
aby mnohí tušili, s  čím sú-
hlasia, nemali samosprávy 
šancu sa pripraviť tak, aby 
uspokojili svojich obyvateľov. 
Ich frustrácia bude teraz pria-
mo úmerná tomu, akí aktív-
ni budú mestskí policajti pri 
rozdávaní pokút. 

(in)
foto: in

SEPTEMBER

SEPTEMBER OKTÓBER

Lúky: Niet sa kam presunúť

OKTÓBER

SEPTEMBER

OKTÓBER

Ovsište: Miesto by sa našlo

Toto bolo kedysi malé námestie. Roky bolo nevyužité, 
tak ho obsadili autá, hoci neďaleko majú veľké parkovis-
ko. Zmení sa to teraz?

➤
Vo vnútrobloku Turnianska-Krásnohorská autá parkujú roky, po 1. októbri by už 

nemali. Prečo mestská časť nezaznačila parkovacie boxy aj tu? „Tento priestor nemá 
dopravné riešenie,“ hovorí Andrej Árva.

Takto parkujete na chodníku legálne. Na Krásnohorskej je jeden z piatich chodníkov, 
ktoré vyznačila mestská časť mimo zón.

➤

➤

➤
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Dovolenka 
a pracovné 
právo II.
V predošlom článku sme sa
venovali základným ustanove-
niam Zákonníka práce o dovo-
lenke. Na článok nadviažeme a
budeme sa venovať spoločným
ustanoveniam Zákonníka práce
o dovolenke.
Zamestnávateľ môže určiť
zamestnancovi čerpanie dovolen-
ky, aj keď dosiaľ nesplnil pod-
mienky na vznik nároku na dovo-
lenku, ak možno predpokladať, že
zamestnanec tieto podmienky
splní do konca kalendárneho roka,
v ktorom dovolenku čerpá, alebo
do skončenia pracovného pomeru.
Čerpanie dovolenky by mal v
zmysle zákona určovať zamestná-
vateľ tak, aby si zamestnanec
mohol dovolenku vyčerpať spra-
vidla vcelku a do konca kalendár-
neho roka. Pri určovaní dovolenky
je potrebné prihliadať na úlohy
zamestnávateľa a na oprávnené
záujmy zamestnanca. Zamestná-
vateľ je povinný určiť zamestnan-
covi čerpanie aspoň štyroch týž-
dňov dovolenky v kalendárnom
roku, ak má na ne nárok, a ak
určeniu čerpania dovolenky ne-
bránia prekážky v práci na strane
zamestnanca. Ak sa poskytuje
dovolenka v niekoľkých častiach,
musí byť aspoň jedna časť najme-
nej dva týždne, ak sa zamestnanec
so zamestnávateľom nedohodne
inak. Čerpanie dovolenky je
zamestnávateľ povinný oznámiť
zamestnancovi aspoň 14 dní
vopred. Obdobie môže byť výni-
močne skrátené so súhlasom za-
mestnanca. Za časť dovolenky,
ktorá presahuje štyri týždne
základnej výmery dovolenky,
ktorú zamestnanec nemohol
vyčerpať ani do konca nasledujú-
ceho kalendárneho roka, patrí za-
mestnancovi náhrada mzdy v
sume jeho priemerného zárobku.
Za nevyčerpané štyri týždne zák-
ladnej výmery dovolenky nemôže
byť zamestnancovi vyplatená
náhrada mzdy, s výnimkou, ak si
túto dovolenku nemohol vyčerpať
z dôvodu skončenia pracovného
pomeru. JUDr. Dionýz Stehlík

JUDr. Pavel Jurek
0917/822 723

Dispečerov
mesta spoznáte
jednoduchšie
BRATISLAVA
Dispečing bratislavského
magistrátu má dva nové slu-
žobné automobily, ktoré budú
slúžiť pracovníkom dispečin-
gu z oddelenia správy komu-
nikácií na lepšie a operatívnej-
šie zasahovanie.
Služobné autá sú určené na efek-
tívnejšie zabezpečovanie kon-
troly verejných priestranstiev a
operatívnejší zásah v teréne pri
mimoriadnych udalostiach.
Automobily sú ľahko rozpozna-
teľné, pretože sú označené
logom mesta a mestskými far-
bami. 
Bratislavský magistrát kúpil dve
vozidlá, obe sú v bielej farbe a s
logom mesta Bratislavy,  za pri-
bližne 20-tisíc eur. Vozidlá sú
vybavené sú majákom a výstraž-
ným osvetlením na zadnom
okne s nápisom Správa komuni-
kácií, kde je uvedený aj telefo-
nický a e-mailový kontakt na
dispečing mesta na oddelení
správy komunikácií. 
Na uvedené kontakty bude tiež
možné nahlasovať prípadné po-
ruchy na mestských cestách, či
upozorniť na prekážky na mest-
ských komunikáciách alebo na
zníženú zjazdnosť bratislav-
ských ciest. (kk)

INFORMUJTE SA TU:
Antolská 4, Bratislava 85107 
+421 902 605 900 | info@doktormartin.sk 
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Mirbachov palác je zreštaurovaný
podľa architektúry z 18. storočia
STARÉ MESTO
Zreštaurovanie fasády Mir-
bachovho paláca, ktorý bol v
zlom stave, je hotové. Práce
boli zamerané na obnovu
celkovej fasády, doplnenie
modelácie výzdoby, vytvore-
nie kópií jednotlivých prvkov
podľa originálov a došlo aj
na zlátenie kovových do-
plnkov. Mirbachov palác má
aktuálne vzhľad pôvodnej
architektúry zo 60. rokov 18.
storočia.
Cieľom obnovy fasády bolo
reštaurátorským spôsobom do-
siahnuť čo najlepší technický a

estetický stav fasády vrátane
všetkých jej prvkov. Reštaurá-
torské práce boli zamerané na
obnovu fasády, kamenných
portálov, soklov a ostení,
obnovu drevených okien, dverí
a mreží. 
V rámci reštaurátorských prác
sa upravili kamenné fragmenty,
doplnili modelácie štukovej
výzdoby a chýbajúcich častí
omietkovej vrstvy, vytvorili sa
kópie umelokamennej vázy
odliatím a farebne sa upravili
erbové polia v intenciách
heraldickej farebnosti erbov
grófa Nyára. Tie boli následne

osadené do kartuše tympanónu
paláca. Pozlátili sa kovové
doplnky, napríklad rokajový
štítok, kľučky brán či rokajová
výzdoba mreží balkóna, ktoré
boli zlátené aj v pôvodnej
architektúre paláca. 
Opravené boli okenné krídla,
vstupné brány či kamenné
sokle, ktoré vzhľadom na
veľký rozsah poškodenia
nahradili nové kópie. Obnove-
ný bol aj južný štítový múr
nachádzajúci sa nad susedným
objektom, pričom na tieto práce
bola potrebná horolezecká
technika. (kk)

Ako informoval sta-
rosta Ján Hrčka 

počas diskusie online, počas 
prázdnin sa na Pankúchovej 
podarilo vykonať 90 percent 
búracích prác, „ktorými sme 
sanovali statické poruchy 
spôsobené nevhodným pod-
ložím“. „Práce sú napláno-
vané na 12 mesiacov a budú 
prebiehať počas celého škol-
ského roku s  prijatými opat-
reniami, aby čo najmenej 
rušili a obmedzili prevádzku 
školy a  vyučovanie,“ uvádza 
sa v  Správe o  stave plavární 
v  objektoch základných škôl, 
ktorú na septembrovom za-
stupiteľstve dostali petržalskí 

poslanci. Opisuje stav bazé-
nov, do ktorých sa desaťročia 
neinvestovalo. 

Plaváreň na Budatínskej 
v  súčasnosti nie je v  pre-
vádzke, ale mestská časť ráta 
s  kompletnou rekonštruk-
ciou. Bazén takisto vykazuje 
statické poruchy a v príprave 
je projektová dokumentácia 
pre stavebné povolenie.

Plaváreň na Dudovej 2 „ne-
spĺňala už v  80-tych rokoch 

podmienky pre Kolaudáciu 
uvedeného priestoru z  hľa-
diska konštrukčných výšok...“ 
V súčasnosti sa priestory vyu-
žívajú pre tanečnú školu a iné 
mimoškolské aktivity. 

Na Holíčskej je stav podob-
ný Budatínskej a  takisto má 
mestská časť v pláne rekon-
štrukciu tohto bazéna. Rov-
nako aj tu sa ráta aj so vstu-
pom a  využívaním plavárne 
imobilnými žiakmi.

Jediný funkčný bazén má 
aktuálne ZŠ Turnianska. „V 
súčasnej dobe je bazénová 
časť a  technologické vyba-
venie v  prevádzke len vďa-
ka zvýšeného úsilia vedenia 
školy. Samotná prevádzka 
bazéna si vyžaduje neustále 
opatrenia,“ uvádza sa v správe 
s  tým, že aj pre tento bazén 
sa spracúva projektová doku-
mentácia.  (pn) 

foto: in

Stihnú?  
Nestihnú?

„Na kontrolných dňoch, 
na ktorých sa zúčastňu-
jeme, bolo rozhodnuté, 
že sa nebude odpočtovať, 
v  akom sklze je električ-
ka, aby to nikto nevedel,“ 
vyjadril sa starosta Ján 
Hrčka v diskusii online. 

Hlavné mesto deklaruje, 
že robí všetko pre to, aby 
sa električková trať stihla 
dokončiť do 30. septembra 
2024. Iný názor má šéf bra-
tislavskej dopravnej komi-
sie a  starosta Jaroviec Jozef 
Uhler. „Stále sa domnievam, 
že sa musíme zmieriť až 
s  rokom 2025,“ skonštatoval. 
Obdobné obavy z nestihnu-
tia budúcoročného termínu 
majú aj niektorí iní poslanci. 
„Ani nový harmonogram pri 
súčasnom tempe prác podľa 
mňa nie je možné dodržať,“ 
myslí si petržalský miestny 
a bratislavský mestský posla-
nec Ján Karman. (tasr, pn)

foto: Matúš Husár

Bytový dom na Medveďovej 
21 bol skolaudovaný v  roku 
1981. Na 13. poschodiach sa 
nachádza 250 bytov, väčši-
nou garzónky. V  roku 1985 
bol mestskej časti zverený do 
správy od mesta. V  roku 2021 
požiadala Petržalka o  prevod 
do vlastníctva kvôli obnove 
bytového domu. V  septem-
bri 2023 petržalskí poslanci 
schválili žiadosť o úver zo ŠFRB. 
„Byty sú podľa platných zásad 
hospodárenia s bytmi vo vlast-
níctve mestskej časti určené 
výlučne pre zamestnancov 
MČ a jej organizácií, ktorých je 
na pracovnom trhu nedosta-
tok, napríklad učiteľov či opat-
rovateľov. Výška nájomného je 
práve preto aktuálne stanove-
ná na výhodných približne 150 
eur/mesiac (základný nájom + 
energie a  služby správcu),“ in-
formovala nás Mária Halašková.

Úrad plánuje kúpiť areál, 
ktorého cenu odhadli 

znalci na vyše štyri milióny, 
za 2,1 milióna eur. Dôvod 
ozrejmil na zastupiteľstve 
starosta Ján Hrčka. „Veľa ľudí 
sa ma pýta, či vie mestská 

časť zabrániť tomu, aby sa 
pri Draždiaku stavalo. Bo-
hužiaľ, na pozemkoch, ktoré 
vlastnia súkromníci a  chcú 
stavať v  súlade s  územným 
plánom, nie. Keď pozemok 
kúpi mestská časť, ona bude 

rozhodovať, čo na ňom 
bude,“ uviedol. Navyše, ako 
majiteľ pozemkov bude 
mestská časť účastníkom 
stavebných konaní, čo jej 
dáva možnosť regulovať ďal-
šiu výstavbu v lokalite Veľké-
ho Draždiaka. 

Súčasťou areálu sú tri von-
kajšie tenisové kurty, tri vnú-
torné tenisové kurty v  hale, 
ale tiež budova s  nebytový-
mi priestormi či reštaurácia. 
K  areálu prislúcha aj časť 
nábrežia Draždiaka. „Je tam 
17 malometrážnych bytov 
(28m2), dokopy 500m2, len 
to má hodnotu jeden milión 
eur,“ dodal. Šéf petržalskej 
samosprávy by ich chcel po 
rekonštrukcii využiť ako ná-
jomné bývanie pre zamest-
nancov úradu, ktorých je na 
trhu práce nedostatok, pri-
čom jeden alebo dva byty 

by mali byť vyhradené aj pre 
správcov areálu.

Pripustil, že hala bude po-
trebovať rekonštrukciu, ale 
tú je možno realizovať z  ex-
terných zdrojov, podobne 
ako v  prípade plavárne na 
Pankúchovej. „V súčasnosti je 
hala určená primárne na te-
nis, ale pri komplexnej rekon-
štrukcii budeme myslieť na 
to, aby slúžila na rôzne druhy 
športov.“ Je presvedčený, že 
areál nebude vytvárať stratu. 
Napriek tomu sa nápad nepo-
zdával všetkým poslancom. 
Tatiana Kratochvílová uviedla, 
že Petržalka má dosť zane-
dbaných športových zaria-
dení, do ktorých treba inves-
tovať. Michal Sabo vysvetlil: 
„Nezahlasoval som preto, že 
som presvedčený, že neviete 
veci spravovať.“ (pn)

 foto: google

Petržalka kúpi tenisové kurty
Petržalskí poslanci schválili návrh na kúpu 
Tenisového areálu Slávia Právnik Bratislava 
v lokalite Veľký Draždiak.

Bazény dožili

Začiatkom prázdnin 
začala rekonštruk-
cia plavárne na ZŠ 
Pankúchova. Ako 
sú na tom ďalšie? 
V 80-tych rokoch 

minulého storočia 
boli vybudované 

na Budatínskej 61, 
Dudovej 2, Holíčskej 

50, Pankúchovej 4 
a Turnianskej 10.

Obyvatelia Medveďovej sa 
musia pripraviť na trpezlivosť

„Od marca trpíme 
denne stavebným ru-
chom. Dokedy to bude 
trvať?“ posťažovala sa 
nám obyvateľka Medve-
ďovej 21, ktorá tu býva 
36 rokov. Nemáme pre 
ňu dobrú správu. „Na 
budúci rok sa bude-
te cítiť reálne ako na 
stavbe,“ uviedol starosta 
Ján Hrčka v diskusii 
online. Mestská časť 
totiž požiadala o milió-
nový úver zo Štátneho 
fondu rozvoja bývania 
(ŠFRB) a s rekonštruk-
ciou domu s nájomnými 
bytmi chce začať v mar-
ci 2024.

Pani Jana býva na piatom 
poschodí, na ktorom sa 

aktuálne kompletne prerába-
li garzónky v  réžii mestskej 
časti. Do konca roka je v plá-
ne rekonštrukcia minimálne 
ďalších piatich. „Je tu celoden-
ný hluk, špina, väčší výťah je 
takmer stále odstavený aj pre-
to, že v ňom nosia 
ťažké veci,“ kon-
štatuje. „Viete, čo 

to je, keď sekajú okná, zárub-
ne, vynášajú vane?“ Na jednej 
strane chápe, že je to nutné 
a ona získa slušných susedov – 
učiteľov či opatrovateľov, pre 
ktorých sú určené. Zdravotná 
sestra je však dlhodobo práce-
neschopná, takže žije v hluku 
permanentne a  k  pohode jej 

nepridala ani smrť susedky. 
„Vysťahovanie jej vecí bolo pre 
mňa psychicky náročné. Keď 
som počula, ako demolujú jej 
poličky, ktoré si vozila auto-
busom z Ikea a tešila z nich... 
Celý život si to tam zariaďova-
la... Srdce mi šlo roztrhnúť.“

Tak to, bohužiaľ, neraz 
v tomto dome 
chodí. Pozo-
stalí nemajú 

záujem o  veci a  garzónku 
treba pripraviť pre ďalšieho 
nájomcu. Garsónky sa pre-
najímajú v štandarde bez ná-
bytku – po rekonštrukcii je 
v nich osadená kuchynská lin-
ka s varičom, zrekonštruova-
ná kúpeľňa a toalety. Ak byty 
aktuálne desiati vybratí peda-
gogickí zamestnanci mestskej 
časti, príjmu, do konca roka 
plánuje mestská časť ubytovať 
až 25 pedagogických a nepe-
dagogických zamestnancov. 

Starosta sa vyjadril, že o rok 
a  pol, (maximálne dva od 
podpisu zmluvy, pozn. red.) 
sa stav jedného z  najhorších 
bytových domov v Petržalke, 
kde sa takmer 30 rokov nič 
neopravovalo, výrazne lepší 
a poprosil o trpezlivosť. 

Hrozil pád lodžií
Odstránenie systémových 

porúch a  obnova bytového 
domu je urgentná. Ide o jeden 
z  posledných nezateplených 
bytových domov v Petržalke, 
v ktorom sa dlhodobo nerea-
lizovali nijaké opravy. „Bytový 
dom vykazoval po viac ako 
40 rokoch existencie závažné 
poruchy, najmä v prípade pre-
hýbajúcich sa balkónových 
lodžií, u  ktorých hrozil pád,“ 
informovala nás hovorkyňa 
Petržalky Mária Halašková 
s tým, že financovanie projek-
tu obnovy bude vo výške vyše 
3 miliónov eur, pričom väčšia 
časť – 2,7 milióna eur – bude 
v  prípade schválenia žiadosti 
pokrytá úverom zo Štátneho 

fondu rozvoja bývania, zvy-
šok, t. j. viac ako 420-tisíc eur, 
zafinancuje mestská časť.

Súčasťou rekonštrukcie 
bude okrem iného zateplenie, 
poruchy predsadených lodžií, 
výmena dvoch výťahov, spo-
ločných rozvodov, dverných 
rekonštrukcií v  spoločných 
priestoroch, vymaľovanie, 
výmena podlahovej krytiny 
na podlažiach, vyspravenie 
podláh v spoločných priesto-
roch aj výmena vstupného 
oceľového schodiska. „Ob-
novu podstúpia aj pivnice. 
Celý suterén je miestom 
250 pivníc, ktoré sú však vy-
užívané minimálne, resp. 
vôbec. V  rámci plánovanej 
komplexnej rekonštrukcie 
sa rozhodlo, že časť z existu-
júcich pivníc sa zachová, no 
prevažná časť bude zrušená 
a  nahradená priestormi, kto-
ré budú slúžiť zmysluplnejšie, 
napríklad ako spoločenská 
miestnosť/klubovňa/denné 
centrum,“ uviedla Mária Ha-
lašková.  Dodala, že v  rámci 
opráv plánujú aj predprípra-
vu na fotovoltaické panely, 
ktoré by produkovali energiu 
napríklad na fungovanie vý-
ťahov a osvetlenia spoločných 
priestorov.

(in)
foto: in

Rekonštrukciu garsónok financuje mestská časť zo svojho rozpočtu, 
pričom kompletná oprava jednej vyjde na cca 7-tisíc eur . Zahŕňa výmenu 
okien, elektrických rozvodov, podlahy, sanity a inštaláciu kuchynskej linky.

„Podľa správy o aktuálnom stave voľných bytov vo 
vlastníctve mestskej časti, ktorá bola prebratá na po-
slednom septembrovom zastupiteľstve, je voľných 30 
garsónok (z toho desať už rezervovaných,pozn.red.) 

a dve dvojgarsónky,“ uviedla Mária Halašková.

➤



12 • 13. 10. 2023 PETRŽALSKÉ NOVINY PETRŽALSKÉ NOVINY 13. 10. 2023 • 13

V  jednej z diskusií na Fa-
cebooku skonštatoval 

miestny obyvateľ, že po zave-
dení modrých boxov mohli 
parkovať na Mlynarovičovej 
pri trhovisku bez problémov, 
teraz ich miesta obsadili ľu-
dia, ktorí chcú buď ušetriť za 
druhé auto v PAAS alebo nie 
sú rezidenti. „Zostáva nám 
zničená príjazdová cesta pri 
dome, kde parkujeme veľa 
mimo značiek. Lenže sa ne-
vieme dopátrať, kto má túto 
komunikáciu v  správe.“ tvrdí 
Anna Adamcová, zástupky-
ňa vlastníkov na Šustekovej 9 
a  11 a  spomína mesiace „na-
ťahovačiek“ medzi mestskou 
časťou a mesto o to, kto ju má 
vlastne v  správe. „Prepadáva 
sa, sami sme nosili štrk a láta-
li jamy. Starší obyvatelia tam 
už mali úraz. Opravili sme 
prepadávajúci sa kanál, aj 
nám nejakí poslanci sľubovali 
pomoc a stále sa nič nedeje.“ 

Čo odporučiť obyvateľom? 
„Predmetná cesta mestskej 
časti nie je zverená,“ informo-
val nás Dávid Pavlík z komuni-
kačného oddelenia Petržalky. 
„Ide o  cestné teleso vo vlast-
níctve Hlavného mesta SR 
Bratislava. V  zmysle vyjad-
renia z  Magistrátu hlavného 

mesta SR ide o účelovú cestu, 
ktorá patrí k bytovému domu. 
Komunikácia je nezaradená 
a  nemá majiteľa. Pozemok, 
t.j. parcela pod komunikáciou 
je vo vlastníctve Hl. m. SR, ale 
stavba na pozemku, t.j. cesta, 
už nie. Predmetnú cestu mož-
no považovať za neschvále-
nú/nezaradenú stavbu a MČ 
Petržalka nie je oprávnená jej 
opravu realizovať.“ Identickú 
príjazdovú komunikáciu má 
neďaleká Šustekova 1-7, kto-
rá je už zaradená do PAAS. 
Autá tam však naďalej parku-
jú, hoci v projekte PAAS tam 
parkovacie miesta zaznačené 
nie sú. Pýtali sme sa na magis-
tráte, či má aj táto komuniká-
cia podobný problém ako na 
Šustekovej 9-15. „Predmetná 
plocha je momentálne v pro-
cese majetkového zisťovania, 
čiastkové zistenia potvr-
dzujú, že predmetná plocha 
bola v  správe Mestskej sprá-
vy komunikácií (predchodca 
súčasného oddelenia sprá-
vy komunikácií magistrátu 
a  mestských častí). Aktuálne 
zisťujeme, či je spevnená plo-
cha v správe magistrátu alebo 
bola zaradená ku komuniká-
cii 3. triedy Šustekova v sprá-
ve MČ Petržalka,“ informoval 

nás hovorca magistrátu Peter 
Bubla. „Príjazdová cesta k by-
tovému domu Šustekova 25-
37 je zaradená ako cesta 3. 
triedy Šustekova v správe MČ 
Petržalka.“

PAAS sa bude rozvíjať aj do 
ďalších lokalít, vrátane Šus-
tekovej 9-15. Je predpoklad, 
že podobne ako na Šusteko-
vej 1-7 nebude na Šustekovej 
9-15 na príjazdovej komu-
nikácii parkovanie povolené 
alebo je možnosť, že ju mesto 
vezme do správy, opraví 
a  označí na nej parkovacie 
miesta? „Cesty, spevnené plo-
chy a  parkoviská v  ďalších 
pripravovaných zónach budú 
predmetom majetkového 
šetrenia pred zavádzaním 
týchto zón,“ dodal hovorca. 
Riešenie teda príde až so za-
vedením PAAS-u.

Roky neriešené
Ďalším roky neriešeným 

problémom pri Šustekovej 
9-15 sú pováľané betónové 
múriky (zarastajú už trávou) 
v  parčíku, čo bude mať v  bu-
dúcnosti vplyv aj na stav chod-
níka. Schody na priestranstvo 
sú tiež v biednom stave. Pritom 
ide o pekné prostredie, s krás-
nou predzáhradkou. Žiadosť 
o  revitalizáciu medzibloku so 
zápisom zo schôdze vlastní-
kov podala pani Adamcová 
a následne sa o predzáhradku 
aj stará a  vysádza nové kvety. 
Pomáha jej zástupkyňa vlastní-

kov Šustekovej 13 a 15. a upra-
tovač pán Szabo. „Ocenila 
by som, keby sa pridalo viac 
obyvateľov, aby sme si skrášlili 
naše prostredie a  neznečisťo-
vali okolie lavičiek odpadkami 
a fľašami od alkoholu,“ hovorí 
správkyňa.

Miestnych navyše trápia 
schody v  havarijnom stave 
pri zastávke MHD, na kto-
rých chýba rampa, kočíky 
tade neprejdú. „A čo telesne 
postihnutí na vozíčku, kde je 
bezbariérový prístup? Roky 
nám to sľubujú. Vidno už vy-
chodené a vyjazdené cestičky 
vedľa nich.“

Aj tu sa mesto a  mestská 
časť dlho naťahovali, komu 
vlastne patria. Hovorilo sa, že 
tadiaľ má viesť cyklotrasa a s 

jej realizáciou sa opravia aj 
schody. Aký je aktuálny stav? 
„Pozemky sú vo vlastníctve 
mesta, zverené do našej sprá-
vy. Revitalizácia priestoru 
parčíka medzi bytovými do-
mami zo strany mestskej čas-
ti nateraz nie je plánovaná. 
Rovnako tak nie je rozpraco-
vaná žiadna príprava projek-
tu na budovanie cyklotrasy 
v tomto úseku. Uvedomujeme 
si, že revitalizácia parčíka, 
vrátane opráv betónových 
múrikov, schodov pri zastáv-
ke, chodníka a všetkých asfal-
tových plôch bude vyžadovať 
nemalú finančnú čiastku, 
ktorá nateraz v  rozpočte nie 
je k dispozícii,“ reagoval Dávid 
Pavlík. (in)

foto: in

Mnohí z  nás plánujú už 
v priebehu tohto mesia-

ca cestu na cintorín, aby sa pred 
Dušičkami postarali o  hroby 
svojich blízkych. Mestské poh-
rebníctvo Marianum v  pred-
stihu informovalo, že zdražuje 
svoje služby. Nový cenník má 
zohľadniť náklady spojené so 
správou cintorínov na území 
mesta. Zároveň zavádza aj in-
flačnú doložku. V  pôvodnom 
cenníku sa rozdielna plocha 
hrobových miest nezohľadňo-
vala, teraz je to inak. Doterajšia 
jednotná cena 13,53 € za rok 
sa pri urnovom mieste mení 
na 14 € až 17 €, podľa toho, či 
ide o  uloženie do kolumbária 
alebo do zeme. Pri hroboch ide 
o zvýšenie na 21 € (jeden hrob) 
až 126 € (šesťhrob), pri kryptách 

od 42 € (jedna krypta) do 168 € 
(štvorkrypta). Mnohí nájomco-
via hrobového miesta uzavreli 
zmluvu na viac rokov dopredu 
ešte pred zdražením. Týkajú sa 
zvýšené ceny aj ich?

(pozn. red. Zvýšenie cien 
sa bude týkať nájomcov až 
v  momente, keď im vyprší 
aktuálna platnosť platby za 
nájom a služby spojené s náj-

mom hrobového miesta. Ak 
napríklad nájomca zaplatil 
za nájom a  služby do roku 
2033, tak nové ceny sa ho 
budú týkať až v  roku 2033. 
Naopak, ak niekomu končí 
platba tento rok, tak sa ho 
nový cenník bude týkať už 
tento rok,“ uviedla pre Bra-
tislavské noviny vedúca ob-
chodného oddelenia spoloč-
nosti Katarína Šemberová.)

Chcete sa s nami podeliť o radosť, skúsenosť či o to, čo vás v Petr-
žalke trápi? Píšte, pýtajte sa, komentujte na mejl petrzalskenovi-
ny@gmail.com alebo na našom Facebooku www.facebook.com/
petrzalske.noviny.

Tvorte s nami Petržalské noviny

Z REDAKČNEJ POŠTY
Hrobové miesta zdraželi
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Všimla som si nádobu na 
zálohované fľaše a  ple-

chovky na zastávke Ovšist-
ské námestie. Páči sa mi táto 
snaha, aj keď sa mi zdá, že 
nie je celkom legálna.

Čitateľka

(pozn. red. „Chceli sme 
dať ľuďom bez domova 
dôstojnejší spôsob, ako sa 
hrabať v  kontajneroch,“ 
hovorí Amélia Pálfyová 
z  Frontu ľavicovej mláde-
že. „Nádoba je využívaná, 
mrzí nás len, že dva ďalšie 
– na Bulíkovej a Šustekovej 
už zmizli, hoci si dávame 
pozor, aby sme ich neosá-

dzali na súkromný maje-
tok, napríklad kontajnero-
vé stojiská, kde by mali tiež 
svoju funkčnosť.“)

Chvályhodná aktivita

VA Š E  N Á Z O R YS P O L O Č N O S Ť

nepotešíme
Po zavedení PAAS v severnej časti Hájov 2 sa obyvateľom Šusteko-
vej 9-15 skomplikovala už tak komplikovaná situácia s parkovaním, 
keďže k ich domu neprislúchajú žiadne parkovacie miesta. Majú 
však aj ďalšie problémy, ktoré by radi vyriešili.

Obyvateľov Šustekovej

PETRŽALSKÉ NOVINY 
čítajte aj na webe

www.bratislavskenoviny.sk
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Komu patrí príjazdová cesta? Obyvatelia Šustekovej 
odpoveď na túto otázku zisťujú už celé mesiace. 

Vo vnútrobloku sú pováľané betónové múriky, schody 
v biednom stave, väčší problém sú však tie pri zastávke 
MHD. Roky kde-kto sľubuje nápravu, samospráva však 
v rozpočte na ne financie nemá. 

➤
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Pondelkový tréning 
HKL-M Indians Brati-

slava Juniors na hokejbalo-
vom ihrisku na Medveďovej 
začína rozcvičkou, nasleduje 
niekoľko tréningových cvi-
čení,  potom vrchol lekcie 
- zápas a  na záver strečing. 
Dnes sú tu dvaja hokejbaloví 
tréneri, ktorí s  deťmi nielen 
hrajú, ale aj absolvujú záve-
rečné naťahovacie cvičenia 
s  treťou trénerkou. Je netra-
dičné vidieť na hokejbalovom 
ihrisku sedieť deti „v pozícii 
motýľa“. A  je zábavné sle-
dovať, ako v  zápase nemajú 
problém spadnúť, zdvihnúť sa 
a naháňať loptičku ďalej a pri 
strečingu ochkajú a  achkajú. 
Všetci však vedia, že im to na-
pokon prospeje.

Aj mladší chcú  
vyhrávať

Tréner Igor Macháč ke-
dysi aktívne hrával hokej aj 
hokejbal a   spolu s  ďalšími 
trénermi má na tréningoch 
na starosti „prácu s  hokej-
kou“. Jeho manželka Denisa 
sa zas venuje strečingu, po-
silňovacím a kompenzačným 
cvičeniam. Hovorím jej, že 
som si ju všimla na ihrisku aj 
s hokejkou v  ruke. „Aby som 
sa aj ja niečo naučila,“ smeje 
sa a dodáva, že v klube majú 
aj jedno dievča, hokejbal však 
priťahuje väčšinou chlapcov. 

Keď pred piatimi rokmi 
rozbiehali mládežnícky klub, 
prvotným cieľom bolo pri-
tiahnuť deti k  športu ako 
takému. Dnes už má klub aj 
nadstavbu. „Vznikajú tu také 
priateľstvá, že sa deti stre-

távajú aj mimo tréningov. 
Často si idú sami zahrať na 
ihrisko,“ zhodujú sa tréneri. 
„Výhodou vekovo zmiešaného 
tímu je navyše zdravá súťaži-
vosť. Mladší chcú vyhrať nad 
staršími.“ 

Mládežnícka liga síce 
v  Bratislave ešte nefunguje, 
turnajov je však, najmä v lete 
veľa. „Na nich si zahrajú aj 
deti do 10 rokov. Náš klub je 
však špecifický, máme z kaž-
dej vekovej kategórie niekoľko 
detí, tím s  troma komplet-
nými formáciami v  jednej 
kategórii preto ešte nedoká-
žeme zložiť. A keďže chceme, 
aby si deti zahrali, hráčov na 
turnaje „požičiavame“ iným 
tímom,“ vysvetľuje Igor Ma-
cháč. Základňa sa však po-
stupne rozširuje, a  to najmä 
vďaka samotným deťom. Keď 
sa jednému páči, spravidla 
privedie spolužiaka. 

Pýtam sa 13-ročného Joze-
fa, čo je na hokejbale najlep-
šie. „Kamaráti, s  ktorými sa 
snažíme zohrať tak, aby sa 
nám darili prihrávky,“ hovorí. 

„Musí mať človek, ktorý 
chce hrať hokejbal rád beh?“ 
obraciam sa na jeho otca. 
„Ani nie, ja sám som kedysi 
aktívne hrával hokejbal a beh 
nenávidím. Avšak v hre je to 
úplne iné. Pred očami máte 
loptičku a  nič iné nevníma-
te. Chcete hrať, vyhrať, byť 
v  partii, behanie odkladá-
te bokom,“ reaguje. Dodáva 
však, že kondícia, ktorej cie-
ľom je byť pri loptičke prvý, 
je dôležitá. Aj preto sa počas 
zimnej prípravy zameriavajú 
aj na ňu. 

Hokejbal nahradí 
v zime florbal

„Tento týždeň sme na ihris-
ku posledný raz, od októbra 
do marca trénujeme v  telo-
cvični na ZŠ Černyševského,“ 
pokračuje Igor. „Ochotná 
pani riaditeľka nám umož-
nila, aby sme mali tréningy 
v  rovnakých časoch, ako sú 
deti zvyknuté z  ihriska, teda 
pondelky a  stredy od 18 do 
19h,“ dopĺňa ho Denisa. „V 
pondelky vymeníme, s  ohľa-

dom na palubovku, hokejba-
lovú hokejku za florbalovú. 
Škola je na florbal výborne 
vybavená, máme k  dispozí-
cii mantinely, lopty, bránky... 
Naše stredy sú potom zame-
rané na kondično-posilňova-
cí tréning, rozvíjame moto-
riku, výbušnosť, spevňujeme 
telo...“

Ak by sa chcel niekto pri-
dať, vezmete aj úplných no-
váčikov? „Členov prijímame 
celoročne. Máme tu niekoľko 

hráčov, ktorí prišli 13-14-roč-
ní a hokejku držali v ruke po 
prvý raz v  živote u  nás. Za-
čínajú od nuly, nie je v  tom 
problém,“ hovorí Igor Macháč 
a  spomína aj prípady, kedy 
suplovali hodiny školského 
telocviku. Učili deti kotrmel-
ce, kľuky, dokonca drepy, aj so 
strečingom sa mnohé deti zo-
známili až na hokejbalovom 
tréningu. (in)

foto: Fb HKLM Indians 
Bratislava Juniors

vali stovky civilistov a ich telá 
sú dodnes ukryté v masových 
hroboch. Opiera sa o vtedaj-
šie vyšetrovanie nezvestného 
Ervína Bacúšana z roku 1947. 
Pri hľadaní jeho tela, narazi-
li vyšetrovatelia na masový 
hrob. Tých malo byť viac, nie-
ktoré sa podľa aktérov snímky 
môžu nachádzať v  blízkosti 
vojenských bunkrov, aj pod 
krajnými domami nového 
sídliska. Dokument Sloven-
sku vyčíta, že nepodniklo 
žiadne kroky na nájdenie 
a vykopanie týchto masových 
hrobov. 

Obsiahle sa tejto téme ve-
noval portál aktuality.sk v no-
vembri 2020. Respondovaní 
historici nepopierajú, že sa 
v roku 1947 počas exhumácie 
pozostatkov zavraždeného 
Ervína Bacúšana našli aj po-
zostatky ďalších ľudí. Masové 
vyvražďovanie Maďarov však 
vylučujú. 

Stanovisko k  dokumentu 
sa objavilo aj na facebooko-
vej stránke Múzea petržal-
ského opevnenia v júni 2021. 
„Film Genocída v  Petržalke 
o  udalostiach v  roku 1945 

získal minulý týždeň prvú 
cenu v  kategórii krátkych 
dokumentov na podujatí 
„Maďarský filmový festi-
val“. V  skutočnosti obsahuje 
obrazové podvrhy z  masa-
krov a  táborov na viacerých 
miestach Európy a  hrané 
scény z  príbehov, ktoré sa 
nikdy nestali. Veľká časť 
filmu je venovaná masakru 
pri Přerove (ale názov filmu 
o tom nehovorí). Z umelecké-
ho hľadiska je film spracova-
ný excelentne, takže je veľmi 
pôsobivý. Jeden z  aktérov 
filmu sa odvoláva aj na sve-
dectvo našich kolegov a dob-
rých priateľov z bunkru B-S 
6, ktoré ale nikdy nevyslovili. 
Pravdou však je, že Petržal-
ka bola v  roku 1945 naozaj 
„eldorádom“ násilia. Nič 
však nenasvedčuje tomu, že 
tu zahynuli násilnou smrťou 
stovky ba tisícky Maďarov 
a sú tu stále pod zemou, do-
konca pod panelákmi.“

Historik Jerguš Sivoš však 
pre aktuality.sk pripustil, že 
sa povojnovým udalostiam 
v Petržalke doposiaľ nevenova-
la dostatočná pozornosť. (pn)

Š P O R TH I S T Ó R I A

Kluby ZDRAVIA
V PETRŽALKE v roku 2023

KDE: Wolkrova 4, BA – Petržalka (v zasad
ačke na p

rízemí)

	19.	10. PROGRAM ZDRAVÉHO CHUDNUTIA
    doc. Ing. Rastislav Lagaňa, PhD.
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  A ICH VÝZNAM PRE ZDRAVIE
    RNDr. Ľubka Ludhová
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„Po Viedenskej ceste 
celé dni tiahli sku-

pinky ľudí, obyčajne starších, 
ktorí museli opustiť svoje do-
movy,“ píše Ján Čomaj v knihe 
Petržalka – Engerau – Lege-
tfau. Na káričkách, vo vyra-
dených detských kočíkoch, 
v  ruksakoch a  jutových vre-
ciach niesli celý svoj majeto-
ček, ktorý im do nového do-
mova dovolili úrady preniesť. 
Bol to hrozný pohľad. Mnohí 
nešťastníci sa ledva vliekli pod 
nákladom batožiny a  osudu. 
Po oboch stranách cesty od-
počívali tí, čo išli smerom do 
Rakúska a  Nemecka z  iných 
končín Slovenska a sotva vlá-
dali prekonať posledné kilo-
metre svojho strastiplného 
putovania. 

A  to vraj nemalo byť všet-
ko.

Masové 
vraždenie civilistov?

Keď sa hovorí o  vojno-
vých masakroch v  Petržalke, 
spomína Jaroslav Guštafik 
v  knihe Spomienky Staro-
petržalčana deportáciu vyše 
800 maďarských Židov zo 
septembra 1944. „V Petržal-

ke ich Nemci nasadili na 
budovanie obranných valov 
pred blížiacim sa frontom. 
Fašistické orgány zaobchá-
dzali s deportovanými Židmi 
nanajvýš kruto. Umiestnili 
ich v prísne strážených provi-
zórnych objektoch - v sedliac-
kych stodolách, v  pivniciach 
a  na povalách. Následkom 
úplnej podvýživy, fyzickej vy-
čerpanosti a  za neobyčajne 
krutej zimy na prelome rokov 
1944-1945, zomierali denne 
po desiatkach. Koncom mar-
ca roku 1945 boli okupačné 

vojská donútené narýchlo 
opúšťať naše územie. Osobit-
né komando, strážiace týchto 
židovských občanov, sa dva, 
tri dni pred oslobodením 
Petržalky dopustilo na nich 
zverskej masakry, ktorú pre-
žili iba traja.“

V  roku 2020 však vznikol 
maďarský dokument Geno-
cída v  Petržalke, ktorý od-
vysielala aj maďarská štátna 
televízia. Hovorí o masových 
popravách civilistov v tábore, 
ktorý v Petržalke fungoval po 
vojne, od jari 1945 do roku 
1947. 

V  dokumente sa spomína 
Přerovská tragédia, masaker, 
ktorý sa odohral v noci z 18. 
na 19. júna 1945 na Švedskom 
vale. Wikipédia informu-
je, že príslušníci  17. pešieho 
pluku  z  Petržalky, ktorí sa 
vracali z  vojenskej prehliad-
ky na  Václavskom námestí, 
vtedy postrieľali 265 obyvate-
ľov Dobšinej, Kežmarku, Gel-
nice,  Mlynice  a  Janovej Le-
hoty pri Žiari nad Hronom. 
Išlo o  nemeckých a  maďar-
ských  repatriantov, ktorí  sa 
vracali železničným transpor-
tom späť na Slovensko z oko-
lia Šluknova, kam ich v druhej 
polovici roku  1944  násilne 
evakuovala ustupujúca ne-
mecká armáda. 

Práve príslušníci 17. pešie-
ho pluku dostali na starosť 
stráženie nemeckého tábora 
a Maďarov v Petržalke.

Dokument prezentuje ná-
zor, že aj po skončení 2. sve-
tovej vojny, teda už v  čase 
mieru, títo vojaci zmasakro-

bola v roku 1945  
eldorádom násilia
Po tom, ako do platnosti vstúpili Benešo-
ve dekréty o odsune Maďarov a Nemcov 
z republiky, vznikol v Petržalke tábor pre 
Nemcov. Maďarov umiestnili do opus-
tených domov, ale museli sa pravidelne 
hlásiť na veliteľstve.

Fotografie sú z knihy
Ján Čomaj – Petržalka – 

Engerau – Ligetfalu.
Kniha vyšla vo vydavateľ-

stve Marenčin PT.

Petržalka

Ako sa

pi   3.11. Ako nájsť Boha?
so   4.11. Sklamaný z kresťanov
ne   5.11. Najväčšie nedorozumenie  
  v kresťanstve
po   6.11. Skutočná sloboda začína  
  cez duchovné odpustenie
ut   7.11. Ako zvládnuť krízu s Bohom?
st   8.11. Očakávané a neočakávané zázraky
št   9.11. Nádherný Boží cieľ s nami ľuďmi

Kornelius NOVAK  
opäť v Bratislave

Cablkova 3, Bratislava (za pumpou Shell na Rožňavskej)
Kontakt: 0948 526 722 | 0907 630 349

18:00 hod.

bratislava.dotknisaneba.sk

Vstup VOĽNÝ

  v živote
správne ROZHODNÚŤ

V rámci programu sa môžete tešiť na piesne  
a životné príbehy zaujímavých hostí.
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Na tréningu jediného petržalského mlá-
dežníckeho hokejbalového klubu v Ovsište 

aréna nájdete deti od 6 do 15 rokov. Dokážu 
si spolu zahrať aj zápas, a to bez toho, aby tí 

malí pri kontakte lietali vzduchom. Hokej-
balová prípravka je totiž, bez ohľadu na vek, 

skupina kamarátov. Ak by sa chcelo vaše 
dieťa pridať, je vítané!

Keď sa jednému páči, spravidla 
privedie kamaráta

Odsun Maďarov a Nemcov po roku 1945.
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Leonardo 
da Vinci

skr. Slo-    
venského  
národného 
povstania

1. časť 
tajničky

pohybuje  
sa istým  
smerom

Autor  
krížovky:  

Juraj  
Mitošinka

orgán  
veliteľa  

na velenie  
vojskám

priateľ  
Bolka

vzorec  
jodidu  

irídneho

typ  
ruského  
lietadla  

(Antonov)

zliatina  
niklu, žele-   
za a man-   

gánu

Pomôcky: 
vae, mega-  
perm, Iola,  

unikum

margo odierať nasával skratka  
editora

prestalo  
orať

5. časť 
tajničky nalieval

vzorec  
sulfidu  

cínatého

hlien  
(hovor.)  
opuchá,  
napúcha

sedením  
strávil

ťarbavo,  
nešikovne

zlodeji  
(hovor.)  
obrábať  
pluhom

pálením  
urobí  
dieru

poľský  
vrchár  

2. časť 
tajničky

Otília  
(dom.)  
cudzia  

zmenka
Pomôcky: 
trata, ade- 
lit, pesos,  

oberšt  

oseká  
vymedze-   
né územie

meniť  
(hovor.)  
červeneli  

(kniž.)

rozotieral  
často  
pral

tĺk, kyjak

kvapka  
(kniž.)  

týkajúca  
sa lona

spodok  
dverného  

otvoru  
šarkan

mužské  
meno

bíjaval

zameť  
(zried.)  
sklad  

skladisko

nylonová  
priadza  

ovalí  
(expr.)

všetko,  
po česky

odožeň  
(expr.)  

búchalo  
(expr.)

rečníci  
(kniž.)  
obhorí

skratka  
obrnenej  
divízie

týčil sa  
(zried.)  
chytalo  
rukami

ľavý prítok  
Dunaja  

výborne,  
znamenite

skratka  
športové-    
ho klubu  

postavil sa

dobropisná 
poukážka

hukoce  
3. časť 
tajničky

oxid  
kremnatý  

Erich  
(dom.)

Pomôcky: 
dralon,  
orátori,  
perlon  

výborne, 
znamenite  

druh 
zliatiny

knôt,  
po česky  
obliekla  
(kniž.)

cestoval  
lietadlom  

chuť  
do jedla

vyčnievajú-  
ce skaly

preveria  
unikátny  

jav

morský 
stavovec  
základná 
číslovka

Aurel  
(dom.)

buchne  
črepina

poklesnu-   
tie  

syntetické  
vlákno

zrakový 
orgán

vypínalo  
sa  

plápolalo  
(bás.) 

platidlá  
v Mexiku  

Talian 
(zastar.)

6. časť 
tajničky

stúpenec  
stoicizmu

značka  
neónu

lezením sa 
dostanete  

niekam  
Semiti

písmeno X 
(hovor.)  
ušetri

z veľkej  
vzialenosti

udržia  
(zastar.)  
starecky

ozn. liet.  
Etiópie  
ráno  

(zastar.)
Pomôcky: 

šliam,  
elatív,  
raja,  

spia  
(expr.)  

postavilo  
sa

email  
chýrne  

po celom  
svete

zlostník  
(expr.)  
praštila  
(expr.)

svalovina

pomstilo  
(bás.)  
rovina  
(kniž.)  

predstave-   
ní reholí  
Apuleius  
(dom.)

ubytovacie 
zariadenie  
v prírode

beda, po  
latinsky  

biely  
človek

naoko,  
zdanlivo  
tu dolu  
(bás.)

Alexander  
(dom.)

plukovník  
(zastar.)  
krpka,  
krčah  

parožok  
EČV  
Košíc 

Lívia  
(dom.)

rímske  
číslo 51

Kvetoslav  
(dom.)  
koval

ukoval  
4. časť 
tajničky

vlastnil  
vzorec  
nitridu  
tantalu

poškria-     
balo

druh  
nerastu  
značka  
argónu

značka  
niklu  

na tomto  
mieste

zintenzív-    
ňovalo

stupeň  
prídavné-    
ho mena  
(lingv.)

dcéra  
kráľa  

Euryta
chorľavel Jana  

(dom.)

Pošlite znenie tajničky na sutaz@banoviny.sk a vyhrajte zábavnú rodinnú spoločenskú hru Imagenius od spoločnosti 
Piatnik, v ktorej vyhráva hráč, ktorý najrýchlejšie spojí jednotlivé ingrediencie pre tajomné zaklínadlo z knihy kúziel a uhádne 

výsledný objekt. Hru zakúpite na piatnik.cz. Štatút súťaže nájdete na webe banoviny.sk.


